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Les notícies més importants de l'1
al 15 de novembre en Lectura Fàcil
Suplement quinzenal de Pallars Digital en col·laboració amb Alba Jussà i
l'Associació Lectura Fàcil

[nointext]
 IMPORTANT:
Recomanem llegir les notícies de la secció Fem-ho fàcil des de l'ordinador 
perquè el format s'ajusta a les pautes de Lectura Fàcil.
En cas de fer-ho des del mòbil, cal posar-lo en format horitzontal. 

[despiece]Jordi Creus ha guanyat el Premi Nacional de Comunicació
amb la revista Sàpiens
Dia 3 de novembre de 2021
 

Jordi Creus, en imatge d'arxiu. Foto: Adrià Costa

Jordi Creus és un periodista de Tremp i també 
és l'editor de la revista Sàpiens.
Aquest any, la revista Sàpiens ha guanyat el Premi
Nacional de Comunicació.
L'any 2022 la revista complirà 20 anys. 

El Premi Navional de Comunicació no és l'únic premi
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que ha guanyat Jordi Creus durant la seva carrera de periodista. 
Entre els anys 1984 i 1990 va rebre diferents premis amb la revista Lo Raier. 
Lo Raier va ser una revista pallaresa i Jordi Creus en va ser fundador. 

La Generalitat també ha donat premi a:

· Julia Otero i la plataforma Filmin. 

· Al programa de radio Crims. Que també ha guanyat un premi Ondas. 

· El programa de televisió Polònia de TV3. 

· La Facultat de Comunicació de la Universitat Autònoma de Barcelona
ha guanyat una menció d'honor dins els premis. 

· El Sistema de Salut de Catalunya ha guanyat un premi 
per les campanyes publicitàries durant la primera onada de la Covid-19. 

· Cugat Media ha guanyat el premi en la categoria 
de Comunicació de Proximitat.[/despiece]
[despiece]Port Ainé estrena un pàrquing nou per la temporada d'hivern 
Dia 4 de novembre de 2021
 

Pistes d'esquí de Port Ainé. Zona on hi ha l'aparcament. Foto: ACN

Les pistes d'esquí de Port Ainé les gestiona 
Ferrocarrils de la Generalitat (FGC). 
Han anunciat que les obres per a construir un nou pàrquing 
ja han acabat.
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Les obres s'han fet respectant molt l'entorn i el paisatge. 
Han intentat mantenir i salvar molta de la vegetació de la zona. 
A l'aparcament hi caben 290 vehicles. 

Les obres del nou aparcament han costat 935.000 euros. 
Això facilitarà que tothom hi pugui aparcar i que els accessos a les pistes
siguin respectuosos amb la naturalesa.[/despiece]
[despiece]Gerri de la Sal recull signatures contra 
l'excés de velocitat al poble
Dia 9 de novembre de 2021
 

La carretera per dins de Gerri de la Sal. Foto: ACN

Gerri de la Sal és un poble del municipi del Baix Pallars
al Pallars Sobirà. 
Dins del poble hi passa la carretera N-260. 
Els cotxes quan passen per dins de Gerri van molt ràpid. 
La velocitat dels cotxes per dins del poble 
és de 30 quilometres per hora. 

Un grup de veïns estan recollint firmes per solucionar el problema.
Volen que s'instal·li un radar i un semàfor. 
A més volen que es pinti una línia contínua dins el poble
perquè els cotxes no facin avançaments. 
L'alcaldessa de l'Ajuntament de Baix Pallars es diu Anna. 
Ha dit que l'ajuntament s'uneix a la queixa dels veïns. 

L'Anna diu que ja s'han enviat cartes explicant la situació
al Servei Català de Trànsit i al ministeri de Foment. 
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Estan pendents de resposta.[/despiece]
[despiece]La Generalitat invertirà 12 milions d'euros al Pallars
Dia 10 de novembre de 2021
 

Pistes d'esquí del Pallars. Foto: FGC

Cada any, la Generalitat presenta els pressupostos.
Els pressupostos son la previsió de diners que rebrà (ingressos)
i els diners que es gastarà (despeses) durant un any. 
Aquest any, la Generalitat destinarà 12 milions d'euros
del seu pressupost a les comarques del Pallars. 

Aquests diners serviran per invertir en projectes, 
empreses o serveis del Pallars.
El tren de la Pobla, l'Hospital del Pallars, les estacions d'esquí 
i la via per ciclistes que va de Sort fins a Rialp són qui rebran
més diners. 

Dels 12 milions d'euros, més de 7 milions es destinaran 
al Pallars Sobirà i els altres 4 milions aniran al Pallars Jussà. 

El tren de la Pobla de Segur invertirà els diners
en millorar les senyalitzacions, fer el manteniment dels túnels
i adquirir panells de control.

En canvi, l'Hospital Comarcal del Pallars destinarà els diners
en comprar noves màquines i millorar les instal·lacions. 
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Les pistes d'esquí aprofitaran els diners per millorar 
les pistes i els edificis i per adquirir material 
per a remuntadors, carreteres i aparcaments.

També s'invertiran diners per millorar i donar un ús 
a l'edifici de Casa Bringué, a Ginestarre.
Ginestarre és un poble situat prop d'Esterri de Cardós,
al Pallars Sobirà.[/despiece]
[despiece]Comencen les obres del parc del Riuet a Sort
Dia 12 de novembre de 2021
 

Parc del Riuet, a Sort. Foto: ACN

S'inicia el projecte per començar les obres
del parc del riuet a Sort.

Aquest projecte té un pressupost de 500.000 euros.

La meitat d'aquests diners provenen d'una ajuda 
del Pla Únic d'Obres i Serveis de la Generalitat. 
Aquest pla destina diners als petits ajuntaments 
perquè facin millores al poble. 

L'altra meitat són d'unes ajudes pel turisme
que es diuen Pladetur.

Una altra petita part del pressupost són diners 
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que hi destina l'ajuntament de Sort.

Les obres serviran per fer més ampla la vorera 
davant de les botigues i habitatges d'un tram
de  l'avinguda Comtes de Pallars.  

Amb aquestes obres s'eliminaran les places d'aparcament
i la vorera serà més ampla davant les botigues i habitatges. 

Pel que fa al parc del Riuet, es darà una passarel·la
i una rampa d'accés a vehicles.
També es millorarà l'espai de jocs pels infants
i l'espai de salut i exercici físic per a la gent gran. 
A més, es faran unes grades perquè s'hi assenti el públic
quan es facin actes i activitats. 

L'Ajuntament de Sort informa que el trànsit es pot tallar
en algun moment mentre duren les obres.  

Es preveu que les obres durin 9 mesos.[/despiece]
[despiece]Els presidents dels consells comarcals del Pallars
estan a favor dels Jocs Olímpics d'Hivern
Dia 15 de novembre de 2021
 

Polítics catalans i aragonesos durant l'acte. Foto: ACN

L'any 2030 està previst que se celebrin 
els Jocs Olímpics d'Hivern.
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S'ha presentat un projecte perquè aquestes olimpíades 
tinguin lloc al Pirineu català i aragonès.

Alejandro Blanco és el president del Comitè 
Olímpic Espanyol i ha demanat suport als polítics
del Pirineu perquè donin suport al projecte.

S'ha fet un acte a Viella per defensar el projecte
i hi ha anat més de 150 persones. 
Els presidents dels consells comarcals del Pallars
han donat suport a la iniciativa. 
Diuen que és una oportunitat única per millorar 
el desenvolupament del territori.

L'alcalde de Rialp, Gerard Sabarich, 
i la regidora de Tremp i diputada del partit socialista 
al Parlament, Silvia Romero, també han anat a l'acte. 

En canvi, l'alcaldessa de Tremp i els alcaldes de Sort
i la Pobla de Segur no han donat suport al projecte
i tampoc han anat a l'acte.

S'ha creat una plataforma que es diu Stop Jocs Olímpics
que està recollint firmes per aturar el projecte
perquè consideren que no aporta cap benefici pel territori.[/despiece]
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